
P r o t o k ó ł
15. posiedzenia 1. sesyi V1L peryodu Sejmu galicyjskiego

z dnia 27. stycznia 1£06.

Początek posiedzenia o godzinie 10. 
min. 25. przed południem.

Przew odniczący: M arszałek krajowy 
J . E . Stanisław  hr. Badeni.

S ek re tarze: Modest K aratn ick i, Stani
sław Niezabitowski, M ieczysław Urbański, 
Zdzisław  Tarnowski.

Obecnych posłów 114.

Ze strony c. k. R ząd u : c. k. Radca 
dworu W łodzimierz hr. Łoś.

M arszałek konstatuje dostateczną ilość 
posłów i otwiera posiedzenie.

M arszałek oznajmia, iż protokół trzy
nastego posiedzenia uważa za przyjęty, 
gdyż*nie wniesiono przeciw niemu żadnych 
zarzutów ; protokół czternastego posiedzenia 
złożony jes t do przejrzenia w biurze mar- 
szałkowskiem,

Sekretarz p. Urbański czyta spis pe- 
tycyj, wniesionych po dzień 27. stycznia
b. r. które przedzielono następującym  ko- 
m isyom :

Komisyi prawniczej L. s . : 1204.

Komisyi gminnej L. s . : 1205.

Komisyi petycyjnej, L. s. : 1206, 1207, 
1220, 1227.

Komisyi gospodarstwa kraj. L s . : 1208, 
1209, 1210, 1211, 1213, 1225, 1230.

Komisyi budżetowej, L. s . : 1212,1214, 
1215, 1217, 1218, 1221, 1222, 1223. 1226, 
1228, 1229.

Komisyi szkolnej, L. s .; 1216, 1219.

Komisyi drogowej, L. s . : 1224.

Izba przystępuje do porządku dzien
nego, którego pierwszym punktem je s t:

Pierwsze czytanie wniosku posła Żar 
deckiego o ustanow ienie w kraju komisyj 
odbiorczych dla wszelkich dostaw dla c. k. 
armii.

P. Źardecki przemawia uzasadniając 
swój wniosek, a pod względem formalnym 
wnosi, przekazanie tego wniosku komisyi 
przemysłowej.

Izba uchwala bez rozprawy ten wniosek.

N astępuje.

Pierw sze czytanie wniosku posła Me- 
runowicza o zaprowadzenie uprawy tytoniu 
w okolicy W innik.

P. Merunowicz przemawia uzasadnia
jąc  swój wniosek a pod względem formal
nym wnosi przekazanie tego wniosku ko-
m i o r i  r rA cnnH flrc i łw R  Kra i.
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Izba uchwala ten wniosek bez roz
prawy.

N astępu je:

Sprawozdanie komisyi podatkowej
0 prośbie Tow arzystw a produkcyjnego
1 handlowego w Łańcucie o-uwolnienie od 
opłaty dodatków krajowych do podatków.

Sprawozdawca p. K raiński uwolniony 
od czytania sprawozdania, odczytuje nastę
pujący wniosek komisyi:

Wysoki Sejm raczy uchw alic:

Zważywszy, że proszone przez Towa
rzystwo produkcyjne, oraz handlowe uwol
nienie w opłacie dodatków do podatków 
w ram ach powołanej ustawy krajowej p o 
mieścić się nie d a ; zważywszy następnie, 
że raz uczyniony wyłom w ustawie two
rzyłby dla następnych wypadków precedens ; 
zważywszy wreszcie, że podobna praktyka 
dotkliwe konsekwencye pod względem bud
żetowym dla Skarbu krajowego pociągnąć 
by mogła — jest komisya podatkowa zda
nia, że nie powinna polecać prośby Towa
rzystwa produkcyjnego i handlowego w Ł ań
cucie względom Wysokiego Sejmu i staw ia 
wniosek :

Nad powyższą petycyą przechodzi się 
do porządku dziennego.

Izba bez rozprawy uchwala ten wniosek.

N astępuje:

Sprawozdanie komisyi podatkowej 
o wniosku posła K lem ensiewicza w spra
wie ulg w opłacie podatku kosumcyjnego 
od mięss.

Sprawozdawca p. Kraiński uwolniony 
od czytania sprawozdania, odczytuje nastę
pujący wniosek kom isyi;

Wysoki Sejm raczy uchw alić:

Wzywa się c. k. Rząd by z uwagi na 
uciążliwości i straty wynikające z poboru 
podatku kosumcyjnego przy obrocie mię

snym dla stron nie trudniących się prze
mysłem tej kategoryj w tych wypadkach 
w których mięso pochodzi z bydląt dorznię- 
tych w skutek nieszczęśliwego wypadku, — 
wziął pod ścisłą rozwagę, czyli i pod j a 
kimi warunkam i dałyby się wprowadzić 
ulgi podatkowe w kierunku wskazanym i by 
takowe drogą ustaw odaw stw a państw owe
go przeprowadził.

Izba uchwala ten wniosek bez roz
prawy.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi podatkowej o pe- 
tycyi Towarzystwa produkcyjnego i handlo
wego w Łańcucie o zawezwanie Rządu do 
sprawiedliwego wymiaru podatków.

Sprawozdawca p. K raiński czyta sp ra
wozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Prośbę Towarzystwa produkcyjnego 
i handlowego w Łańcucie o sprawiedliwy 
wymiar podatków odstępuje się c. k. Rzą
dowi do możliwego przychylnego za ła
twienia.

Izba bez rozprawy uchwala ten wniosek.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi drogowej o pe- 
tycyach Wydziałów powiatowych w K ra
kowie i w Chrzanowie w sprawie uznania 
drogi powiatowej z Łobzowa do Jaw orz
na za krajową.

Sprawozdawca p G-noiński uwolniony 
od czytania sprawozdania, odczytuje na
stępujący wniosek kom isy i:

W ysoki Sejm raczy uchwalić:

Nad petycyami powiatów Chrzanow
skiego i Krakowskiego, o przyjęcie ko 
sztów utrzym ania drogi powiatowej z Ło
bzowa do Jaw orzna na fundusz krajowy, 
Sejm przechodzi do porządku dziennego.
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Izba uchw ala ten wniosek bez roz- scowości o utworzenie nowego c. k. Sądu 
prawy. j  powiatowego z siedzibą w Rudniku.

N astępu je:

Sprawozdanie komisyi prawniczej z pe- 
łycyi Zwierzchności gminnej w Baranowie
0 utworzenie nowego c. k. Sądu powiato
wego z siedzibą w Baranowie.

Sprawozdawca p. Karatnicki czyta sp ra 
wozdanie komisyi zakończone następującym 
w nioskiem :

Petycyę Zwierzchności gminnej B ara
nowa o utworzenie nowego c. k. Sądu po
wiatowego z siedzibą z Baranowie, udziela 
się W ydziałowi krajowemu do w szechstron
nego zbadania potrzeby i zaciągnięcia opinii
c. k. władz adm inistracyjnych i sądowych
1 przedłożenia sprawozdania na najbliższej 
sesyi sejmowej.

Izba bez rozprawy uchwala ten wniosek.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi prawniczej z pe- 
tycyi Zwierzchności gminnej m iasteczka 
Korczyny o utworzenie nowego c. k. Sądu 
powiatowego z siedzibą w Korczynie.

Sprawozdawca p. Karatnicki czyta sp ra
wozdanie komisyi, zakończone następują
cym w nioskiem :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

- Petycyę gminy Korczyny o utworzenie 
nowego c. k. Sądu powiatowego z siedzibą 
w Korczynie udziela się W ydziałowi k ra 
jowem u do wszechstronnego zbadania po
trzeby w porozumieniu z c. k. W ładzami 
sądowemi i przedłożenia sprawozdania na 
najbliższej sesyi sejmowej.

Izba uchw ata ten wniosek bez roz
prawy.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi prawniczej z pe- 
tycyi miasteczka Rudnik i okolicznych miej-

Sprawozdawca p. Karatnicki czyta spra- 
| wozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Petycyę gminy Rudnik i okolicznych 
miejscowości o utworzenie nowego c. k. 
Sądu powiatowego z siedzibą w m iaste
czku Rudniku udziela się W ydziałowi k ra
jowemu z poleceniem wszechstronnego zba
dania potrzeby w porozumieniu się z c. k. 
W ładzam i sądowemi i przedłożenia spra
wozdania na najbliższej sesyi sejmowej.

Izba bez rozprawy uchwala ten wnio
sek.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi prawniczej o pe- 
tycyi Wydziału powiatowego Żółkiewskiego, 
Rady miejskiej Żółkiewskiej, W ydziału po
wiatowego Sokalskiego, Rady miejskiej So- 
kalskiej,' gmin i obszarów dworskich w po
wiecie Sokalskim w przedmiocie utw orze
nia Trybunału sądowego I. instancyi w Żół
kwi a względnie w Sokalu.

Sprawozdawca p. Stecki czyta spraw o
zdanie komisyi, zakończone następującym  
w nioskiem :

Wysoki Sejm raczy uchwalić :

Sejm K rólestw a Galicyi i Lodom eryi 
z W ieikiem Księstwem Krakowskiem, uzna
jąc utworzenie trybunału Iszej instancyi 
w stosownej miejscowości dawnego obw o
du Żółkiewskiego za koniecznie potrzebne, 
odstępuje petycye wydziałów powiatowych 
oraz rad miejskich w Żółkwi i Sokalu W y
działowi krajowemu do zbadania. Niniej- 
szem sprawozdaniem załatwione są petycye 
Nr. 284, 461, 581, 599, 837, 953.

Izba bez rozprawy uchwala ten wnio
sek.
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Następuje:

Spraw ozdanie komisyi administracyjnej 
o przedłożeniu W ydziału krajowego w przed
miocie ustawy łowieckiej.

M arszałek oznajmia, iż ten punkt po
rządku dziennego musi odłożyć z powodu 
że wczoraj nadesłano z M inisterstwa rol
nictwa uwagi do tego projektu, nad któremi 
komisya adm inistracyjna w tej chwili obra
duje.

N astępuje:

Sprawozdanie komisyi bankowej 
w przedmiocie organizacyi kredytu wło
ściańskiego i stosunku Banku krajowego do 
spółek parcelacyjnych.

M arszalek oznajmia, iż z powodu chwi
lowej nieobecności sprawozdawcy punkt 
ten przyjdzie pod obrady na końcu po za
łatw ieniu wpierw następujących punktów 
porządku dziennego.

Następuje :

Sprawozdanie komisyi petycyjnej z pe- 
tycyi gminy m. Bukowska o polecenie Dy- 
rekcyi Banku krajowego, aby udzieliła po
życzkę kom unalną w kwocie 4000 zł. w. a.

Sprawozdavrca p. Michalski czyta sp ra
wozdanie komisyi, zakończone następują
cym wnioskiem:

Komisya petycyjna wnosi:

W ysoki Sejm poleca W ydziałowi kra
jowem u ażeby petycyę gminy m. Buko
wska szczegółowo zbadał i jeżeli nabieże 
przekonania, że na'ezy przyjść w pomoc, 
a gmina m. Bukowska daje dostateczną 
gwarancyę — polecił Dyrekcyi Banku k ra
jowego do przychylnego załatwienia.

Izba uchwala ten wniosek bez roz
prawy.

N astępu je:

Sprawozdanie komisyi petycyjnej z pe- 
lycyi wniesionej przez mieszkańców gminy

K anna pow. Dąbrowskiego, w sprawie nad
użyć popełnionych przez c. k. w eterynarza 
powiatowego.

Sprawozdawca p. Theodorowicz czyta 
zprawozdanie komisyi petycyjnej, zakończo
ne następującym  wnioskiem.

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Prośbę gminy K anna odstępuje się c k. 
Rządowi do zbadania i wydania odpowie
dnich zarządzeń.

Izba uchwala ten wniosek bez roz
prawy.

N astąp iło :

Sprawozdanie komisyi petycyjnej o pe- 
tycyi p. W ładysława Wołodkiewicza dzier
żawcy dóbr Wiśniowczyk pow. podhajec- 
kiego, o wynagrodzenie szkody poniesionej, 
skutkiem  zarazy na bydło.

Sprawozdawca p. Theodorowicz czyta 
sprawozdanie komisyi, zakończone n astę
pującym wnioskiem :

Wysoki Sejm raczy uchwalić, nad 
petycyą p. W ładysław a W ołodkiewicza prze
chodzi się do porządku dziennego.

Izba bez rozprawy uchwala ten  wnio
sek.

N astępuje:

Sprawozdanie komisyi petycyjnej z pe- 
tycyi ks. Leona Sroczyńskiego proboszcza 
w Jaśle  o udzielenie rem uneracyi dla księ
ży wikarych za spełnianie funkcyi w szpi
talu powszechnym.

Sprawozdawca p. Theodorowicz czyta 
sprawozdanie komisyi, zakończone następu
jącym  w nioskiem :

W ysoki Sejm raczy uchwalić, nad pe
tycyą ks. Leona Sroczyńskiego przechodzi 
się do prządku dziennego.

Izba bez rozprawy ucnwala ten wnio--
sek.
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N astępu je:

Sprowazdanie komisyi drogowej z pe- 
tycyi gminy m iasta Halicza i okolicznych 
mieszkańców, o zniżenie myta na drodze 
krajowej i powiatowej w Haliczu, wzglę
dnie o przeniesienie zapory mytniczej.

Sprawozdawca p. Starzyński czyta spra- 
. wozdanie komisyi, zakończone następują

cym wnioskiem :

Petycyę gminy m iasta Halicza i oko
licznych mieszkańców odstępuje się W y
działowi krajow em u do urzędowania.

Izba bez rozprawy uchwala ten wnio
sek.

Następuje:

Sprawozdanie komisyi drogowej z pety- 
cyi Hrabiny Elżbiety Uunin Borkowskiej, 
względem uwolnienia obszarów dworskich 
w Dołżance i Demamoryczy od opłaty my
ta  krajowego na rogatce w Zagrobeli.

Sprawozdawca p. Starzyński czyta sp ra 
wozdanie komisyi, zakończone następującym 
wnioskiem :

Wysoki Sejm raczy uchwalić:

Petycyę Hrabiny Elżbiety Dunin Bor
kowskiej o uwolnienie obszarów dworskich 
w Dołżance i Demamoryczy od optaty my
ta  krajowego w Zagrobeli odstępuje się W y
działowi krajowemu do możliwego uwzglę
dnienia przy najbliższem odnowieniu kon
traktu  dotyczącego dzierżawy niniejszego 
myta.

Izba uchwala ten wniosek bez roz
prawy.

N astępuje:

Sprawozdanie komisyi podatkowej z pe- 
tycyi zwierzchności gminnej w Czerwonej 
woli, względem powstrzym ania egzekucyi 
za podatki rządowe, rzekomo już zapła
cone.

Sprawozdawca p. Loewenstein czyta 
sprawozdanie komisyi, zakończone n astę
pującym w nioskiem :

Wysoki Sejm raczy achwalić:

Petycyę Zwierzchności gminnej w Czer
wonej woli 7 dnia 20. stycznia 1896.1. 960 
odstępuje się c. k. Rządowi do zbadania 
i możliwego uwzględnienia.

Izba uchwala ten wniosek bez roz
prawy.

Nastąpiło:

Sprawozdanie komisyi gminnej z pe- 
tycyi chrześcijańskich mieszkańców gminy 
Borysławia o szkontro kasy.

Sprawozdawca w zastępstw ie nieobe
cnego p. Jaworskiego, p. Kraiński zdaje 
ustnie sprawozdanie, zakończone następu
jącym wnioskiem kom isy i:

Petycyę gminy Borysławia o szkontro 
kasy odstępuje się W ydziałowi krajowemu 
do załatwienia.

Izba uchwala ten wnioseir bez roz
prawy.

M arszałek oznajmia, iż przystępuje te 
raz  do punktu 12 porządku dziennego, 
którym je s t:

Sprawozdanie komisyi bankowej w prze
dmiocie organizacyi kredytu włościańskiego 
i stosunku Banku krajowego do spółek 
parcelacyjnych.

Przemawia pod względem formalnym 
p. Bernadzikowski i wnosi, aby sprawę tę 
odroczono do najbliższego posiedzenia, al
bowiem sprawozdanie zostało dopiero w tej 
chwili rozdane i nie było czasu zastano
wić się dostatecznie nad jego treścią.

M arszałek przyznając słuszność uwa
dze p. Bernadzikowskiego, usuwa ten punkt 
z porządku dziennego.



6 P ro to k ó ł  15. posiedzenia,  z d n ia  37. s ty c zn ia  1896.

W obec wyczerpanego porządku dzien
nego wzywa M arszałek sekretarza do od
czytania złożonej interpelacyi.

Sekretarz p. Urbański czyta następującą 
interpelacyę do c. k. Kom isarza rządowego.

I n t e r p e l a c y a .

Do Jaśn ie W ielmożnego P ana Kom isarza 
Rządowego.

Poniew aż w wielu powiatach kraju 
naszego przy c. k. S tarostw ach dzieją się 
te nadużycia że naczelnikom gmin nie chcą 
w Starostwie wydawać zeszytów paszpor
towych na bydło i trzodę w tej chwili kie
dy naczelnik gminy tego zażąda z powodu 
koniecznej potrzeby tylko żądają ażeby 
przedpłaty na zeszyty paszportowe składać 
z gody rocznie lub miesięcznie.

Dla tego podpisani zapytują o ile ta 
kie wymagania ze strony c. k. Starostw  
są usprawiedliwione i czy W ysokie c. k. 
Namiestnictwo nie byłoby łaskaw e nadsyłać 
zeszyty paszportowe do c. k. Starostw bez 
przedpłaty z góry gdzieby w każdej chwili 
za gotówkę pożądaną ilość zakupić można 
a co lepsze czy Urzęda gminne nie mogły
by w drodze urzędowej za poprzedniem

wysłaniem gotówki otrzymywać paszpor
ty z c. k. ekonomatu Namiestnictwa.

Lwów dnia 27. stycznia I89b.

Interpelujący 
Maciej W arzecha.

D ata Potoczek, Bojko, Styła, W. Szwed, 
Cielecki, H am orak, Theodorowićz, Srednia- 
wski, Kramarczyk, Klemensiewicz, F . K re
pa, Zardecki, -Tlstapczuk, Dr. Bernadzi- 
kowski.

M arszałek oznajmia, iż interpelacyę 
tę udzieli p. Komisarzowi rządowem u.

M arszałek oznajmia, że wybory do 
Wydziału krajowego umieści na porządku 
dziennym posiedzenia poniedziałkowego tj. 
od dziś za tydzień w dniu 3. lutego b. r.

M arszałek odczytuje porządek dzien
nego następnego posiedzenia.

M arszałek zamyka posiedzenie, zazna
czając następne na dzień 28. stycznia b. r. 
godzinę 10. przed połud.

Koniec posiedzenia godz. 11. min, 5. 
przed połud.

M a rsza łek  k ra jo w y  :

Stanisław  B adeni w. r.

S ek re ta rz e :

Zdzisław Tarnowski w. r. 
Stanisław  Niezabitowska w. r.


